
Kombinirane srednje šole. 
V predzadnji številki smo priobčili 

naredbo naučnega ministrstva, naperjeno 
proti vedno večjemu navalu mladine v 
srednje šole. Praška »Union« priznava si
cer, da so dejstva, ki jih navaja ministr
stvo, resnična, ali ne pričakuje posebnega 
uspeha od te naredbe, posebno kar se ti
če ustanovljanja novih šol. Ni to prvikrat, 
ko so nastopila taka prizadevanja, ali vsa
kokrat so se izkazala kot zgolj mehanična 
ali enostranska odredba in so bila zato 
tudi brezuspešna. Kot zgled navaja na
učnega ministra Gautscha od 1. avgusta 
1887. Tedaj je znašalo število srednješol
skih učencev kakih 70.000. Že to se je zde
lo rečenemu ministru preveč in je zato 
odpravil nekaj srednjih šol ali jih skrčil. 
A kak je bil uspeh? Po desetih letih je 
znašalo število srednješolcev — 10.000 
več. In vzrok temu? Ker si naučni mini
ster ni upal odpraviti vseh srednjih šol z 
malim obiskom. Neka popolna osemraz
redna gimnazija n. pr. je štela le 140 učen
cev, a minister je ni odpravil. Tu so bili 
pač odločilni gotovi oziri na stranke in 
morda tudi narodnosti, kjer se je vlada 
bala zamere. Dislokacijska naredba 
Gautscheva se je omejila le na nekaj gim
nazij (med temi na ono v Kranju) in na 
kombinirane srednje šole, kjer so bili 
spodnji razredi skupni — gimnazijski in 
realčni — doeim so bili višji razredi raz
deljeni v gimnazijske in realčne. Te zad
nje so odpravili. Uspeh pa je bil ta, da je' 
k gimnaziji skoro prišla še posebna real
ka. Take kombinirane srednje šole so bile 
zlasti na Češkem in Moravskem in pripo
ročali so jih češki šolski praktiki. A da 
je bila misel dobra, dokazuje dejstvo, da 
se sedaj — po 30 letih — vračajo k njej in 
da zopet ustanovljajo kombinirane sred
nje šole. 

S tem važnim predmetom se bavi 
»Union« še v drugem članku, kjer izvaja: 
Naredba se priporoča — in to s polno 
pravico — zistematične redukcije sred
njih šol in zavodov. To bi tudi ne poma
galo, dokler obstoje naprave, ki naravnost 
silijo mladino v srednje šole. Nikakor pa 
niso šole primeren objekt za varčevanje. 
Srednje šole so važen faktor kulturnega 
dviganja . . . Ako se kak učenec pokaže 
nekvalificiranega in ne odgovarja zahte
vanim pogojem, naj se ž njim primerno 
postopa... Na vsak način pa ni šola ob
jekt za kako komisijo v svrho varčevanja, 
in le z zadovoljstvom pozdravljamo, da 
naučno ministrstvo ne motri tega vpra
šanja s tega stališča. Ali utegnilo bi se 
— v nasprotju z namero ministrstva — 
zgoditi, da bi se vendar izkoriščala v tem 
smislu. Proti temu se moramo pravoča
sno zavarovati. Saj je ravno sedanja voj
na dokazala velikansko važnost študija. 


